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Ca. 45 deltagere. 

Kresten Thomsen, formand fra Amager Vest Lokaludvalg bød velkommen �l de mange deltagere og 
oplægsholdere.  

Direktør Chris�na Kaaber-Bühler fra Vild med Vilje fortalte om vig�gheden af fri succession, dvs. at naturen 
så at sige passer sig selv med hjælp fra de store dyr. De store dyr skaber nemlig dynamik og forstyrrelse af 
naturen, når de tramper og ruller rundt, besørger og bærer frø rundt i naturen. Mennesker kan ikke skabe 
den dynamik som dyrene laver. Derfor skal menneskerne også helst give naturen plads �l at udfolde sig 
uden at forstyrrer.  

For at sikre plads �l natur og de rekrea�ve interesser anbefalede Chris�na gangbroer så høje, at dyrene kan 
passere nedenunder. Gangbroer er også med �l passe på fuglelivet, der gemmer sig i græsset. 

Chris�nas hovedpointe var, at man bør overlade så meget som muligt af naturplejen �l dyrene.  

Færiste og klaplåger blev debateret og der blev henvist �l gode erfaringer bl.a. fra Vester Lyng på 
Vestsjælland.  

Ole Damsgaard præsenterede Danmarks Naturfredningsforenings grundige input �l en kommende 
plejeplan. DN e�erspørger som udgangspunkt en bedre registrering af flora og fauna på Fælleden, så vi kan 
sammenligne natur�lstanden i dag med før den eksisterende plejeplan. Derved kan vi bedre se effekterne af 
den nuværende pleje. 

Centralt var ønsket om helårsgræsning på hele arealet – ikke kun i foldene. DN foreslår, at foldene lægges 
sammen, da større geografiske enheder for dyrene, skaber bedre balance mellem græsningstryk og natur. 
DN opfordrede �l en debat om balancen mellem krat og de lysåbne arealer.  

Derudover lagde DN vægt på, at vandingen af Fælleden føres �lbage �l dens naturlige �lstand, da området i 
dag er drænet. Sikring af Strandengen blev desuden fremhævet af DN, da det er her naturværdien er højest. 
Derfor skal der være en stabil form for pleje af Strandengen. I den centrale/sydlige del af Amager Fælled 
kunne DN godt ønske sig et større naturindhold end der er i dag. DN foreslår desuden, at man arbejder på 
at forbedre sammenhænge med Kalvebod Fælled, kysten m.m. bl.a. i form af en grøn kile mod vest �l 
havnen ved Nokken. 

Endelig lagde DN vægt på vig�gheden af et tydeligt greb om formidling med udgangspunkt i ny indgang ved 
DR Byen - specielt i forhold �l børn og unge.  

Anja Bjødstrup Egede, fra Teknik- og Miljøforvaltningen præsenterede processen for �lpasning af den 
nuværende plejeplan for Fælleden. Et parkbrugerråd forventes nedsat primo 2024 og et parktræf for alle 
interesserede forventes a�oldt midt 2024. Planen udarbejdes medio 2024 og sendes i høring hos 
parkbrugerrådet og Det Grønne Råd ul�mo 2024. Plejeplanen kommer ikke i høring hos poli�kerne i BR eller 
Teknik- og Miljøudvalget.   

I øjeblikket arbejdes der på at få mere viden og anbefalinger om området fx §3 registreringer, �ltag for bilag 
4 arter (padder), plejeanbefalinger for Grønjordssøen og fugleundersøgelse. 



 

Plejeplanen er en anledning �l bred inddragelse, og bruges som et værktøj for dri�en og �l fremsætelse af 
forslag �l udvikling af området. Der følger dog ikke penge med �l evt. udviklingsprojekter. 

Teknik- og miljøforvaltningen har i udarbejdelsen af plejeplanen overordnet set fokus på at bevare de 
eksisterende lysåbne naturtyper ved en indsats mod �lgroning og invasive/problema�ske arter, da lysåben 
natur er på �lbagegang i Danmark.  

Anja Egede fortalte om de mange �ltag, der gøres for at komme de invasive arter, så som Brombær, 
Gyldenris, Japansk pileurt, Havtorn, Lundgylden og Skovranke �l livs på Fælleden, så andre planter får lys og 
lu� �l at gro.  

Der er ikke nogen inten�oner om, at Amager Fælled skal være en park. Amager Fælled er et naturområde, 
sagde Anja. Det er ambi�onen med den ny biodiversitetsstrategi, at vi skal have flere arealer med §3 
beskytet natur. Der skal desuden laves målretet indsatser for sjældne arter og der skal sikres en varia�on 
af lysåben overdrev, (strand)enge, krat, skove, moser og søer 

Der blev spurgt �l de arealer som By og Havn ejer, hvor�l Anja svarede, at disse er i gang med at blive 
overdraget �l Københavns Kommune. 

Emner �l debat 
Brug af le �l slåning blev debateret på mødet. Her gjorde Anja opmærksom på, at områderne er meget 
store og det er et stort arbejde uden maskiner. Plejefolket forsøger en gang om året at slå græsset i mosaik, 
så det e�erligner græsserne naturen. Anja Egede blev spurgt til Teknik- og Miljøforvaltningens holdning til 
brug af græssere? Her nævnte Anja Egede den bekymring nogle mennesker kan have ved at komme tæt på 
store græssere, som en overvejelse. 

DN nævnte værdien af at involvere borgerne i plejen af Fælleden, da ejerskabet på den måde styrkes. 
Forslag om etablering af et le-slåningslav blev nævnt og der blev henvist til erfaringerne fra Sydhavnstippen 
og Utterslevmose som er velfungerende naturområder. Anja Egede understregede vigtigheden af en 
tovholder for involvering af de frivillige kræfter. 

Bekymringen for massivt brug af Fælleden ved etablering af Fælledby Skole f.eks. blev drø�et. Her foreslog 
Ole Damsgaard, at bl.a. skolebørnene kan være med �l at lave plejearbejde og dermed få et ejerskab �l 
naturen.  

Vanding af Grønjordsøen ved udtørring blev drø�et på mødet. Anja Egede forklarede, at man med det 
formål at varetage fuglenes behov har �lført vand. DN gav udtryk for et ønske om naturlig udtørring af 
Grønjordssøen, da nogle sjældne planter har brug for udtørring. 

Brugen af §3 som målestok for naturkvalitet blev debateret. I den vedtagne biodiversitetsplan skal 10% af 
København være paragraf 3 beskytet natur e�er naturbeskytelsesloven i 2050. Der var bekymring for §3 
faldgruber, da det kun dækker de åbne arealer. Anja Egede fortalte, at det gode ved §3 er, at der er tale om 
specifikke naturtyper med veldefineret naturindhold og dermed en god parameter at måle på. Så snart 
Ørestadsloven er ophæves bliver Strandengen fredet og �l et §3 område. 

Der blev desuden spurgt ind �l en faunapassage over Vejlands Allé. Her kunne Anja Egede fortælle, at 
forslag om penge �l en forundersøgelse for en faunapassage var en del af budget 24 forhandlingerne. En 
forundersøgelses er nødvendig, da der er stor forskel på om det tekniske anlæg for en faunapassage skal 
rumme mus, frøer, eller rådyr.  



Spørgsmålet om gode cykels�er og lys på Fælleden blev drø�et. Her lagde Ole Damsgaard vægt på, at DN 
gerne vil undgå lys i fredede områder. Argumentet er, at der er så få steder i byen hvor du kan opleve 
mørket, derfor et det vig�gt at bevare det. 

Ligeledes blev der spurgt �l forslaget om at få en cykels� tværs over Amager Fælled. Her var DNs holdning 
klar: ”Hvis det alene er transit, så har jeg svært ved at forstå behovet” – svarede Ole Damsgaard. 

En deltager på mødet gjorde opmærksom på, at det langt fra er alle der bor på Amager, der bruger Amager 
Fælled og derfor ikke værdien i naturen. Derfor er der mange forskellige interesser på spil i denne sag. En 
anden deltager opfordrede �l at lade sig inspirere af Høje Gladsaxe park, hvor der både er vilde dyr og 
mennesker, der bruger parken med stor succes. 

Til slut blev vig�gheden af, at Teknik- og Miljøforvaltningen så rent fak�sk følger plejeplanen bemærket. 
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